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Jan Vojáček 
vystudoval Lékařskou fakultu UP v Olo-
mouci, souběžně se studiem se věnoval 
sportovní dráze jako fotbalista, po promoci 
dokonce jako prvoligový. Krátce se věnoval 
klasické medicíně, ale srdce ho k ní ne-
táhlo. Proto vystudoval obor funkční medi-
cíny na Univerzitě Jižní Kalifornie a dnes 
v rámci vlastní praxe úspěšně propojuje 
vědecké poznatky o komplexním fungo-
vání lidského organismu a indivi duální 
přístup. Napsal knihu Umění být zdráv, 
spolu s manželkou Šárkou provozují jó-
gové studio Jógovna, je spoluzakladatelem 
Institutu funkční medicíny a výživy.
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Nechci už žít v žádné iluzi
Je milý, mladý, pohledný, inteligentní, sympatický… Co vám mám povídat, pro redaktora 
je radost dělat s takovou osobností rozhovor. Navzdory úvodním superlativům nemá 
ale Jan Vojáček jen početný „fanklub“ lidí, kteří ho oceňují, ale i pěknou řádku odpůrců 
a pochybovačů. Ještě před čtyřicítkou se stal tento mladý lékař zosobněním české funkční 
medicíny a já si říkám, že to nemá vůbec lehké. Ale taky se mi zdá, že koktejl jeho pokročilé 
životní moudrosti, pokory, nadhledu a zároveň sebedůvěry a zodpovědnosti za své činy má 
v sobě namíchán tak, že tuto svou (vpravdě životní) roli zvládá velmi dobře. A to je skvělé 
pro nás všechny. Protože dobré příklady táhnou. Tak se nechme inspirovat.

Stal jste se v určitých kruzích celebritou. Všiml jste si?
Nemohl jsem si nevšimnout zájmu o mou osobu. Jak pozi-
tivní, tak negativní zájem vzrostl.

Jak to snášíte?
Každá mince má dvě strany, a pokud začnete být více vidět, 
tak se ukážou obě. A obě se dotýkají jak ega, tak duše. Jdu 
cestou zpracování si svého ega a žití ze srdce a na této cestě 
nikdo žádnou celebritou skutečně není. To je pouze vytvořená 
iluze. A já už nechci žít v žádné iluzi. Na srdci a duši mě hladí, 
když někomu pomohou mnou interpretované informace 
a předávané zkušenosti, a na druhou stranu trénuji své ego 
pod tíhou přívalu kritiky.

Vy jako milovník Čtyř dohod víte, 
že nic z té kritiky se vás vlastně 
netýká. Ale jako člověk asi občas 
podlehnete emocím z kladných 
i záporných reakcí?
Ano. Stále jsem zkoušen. Když mě 
třeba nějaký profesor pro vědu udá 
na komoru nebo když mi spolek 
skeptiků dá Bludný balvan nebo když mě někdo kritizuje 
na sociálních sítích. To vše je skvělý ego trenažér. Občas se 
mě to dotkne, tak si to vědomě zpracuji. Tak jako když na mě 
útočil pan doktor Hnízdil, kterého jsem si vždy vážil. Dnes 
ho uznávám jako odborníka a děkuji mu za lekci, kterou mi 
uštědřil, a zároveň jsem si sundal růžové brýle, které jsem 
měl ohledně jeho osoby a jeho ega. Tak se to stalo i s dalšími 
na poli celostního přístupu. Na začátku mě to šokovalo. Byl 
jsem na to připraven od skeptiků a klasických doktorů, ale 
ve sféře celostní medicíny ne. Dobrá lekce.

Můžete stručně připomenout, co se stalo a v čem byla nako-
nec ta lekce dobrá?
Bylo to kvůli doktoru Šulovi, který u nás po nějakou dobu 

ordinoval a který byl konfrontován reportéry ČT, dále kvůli 
tomu, že nemám atestaci a že naše služby, včetně některých 
testů jsou předražené. Dobrá byla v uvědomění si, že si to ne-
musím brát osobně. Buď mám sám před sebou čisté svědomí, 
nebo ne. Nemusí mi záležet na posuzování mé osoby a práce 
někým, kdo mě ani mou práci nezná. To je jeho projekce 
a zkreslení.

Ale na vás se snáší nejen kritika, ale řekla bych, že naštěstí 
daleko více obdivných, souznějících a děkovných reakcí 
okolí. To asi potěší, ne?
Baví mě dosah na obrovské množství lidí, který umožňují 

současné technologie. Škádlí to můj 
perfekcionismus a velikášství, což 
jsou schémata převzatá z mé rodiny. 
Ten obrovský dosah v sobě ale zase 
skrývá obě polohy, jedna vás hladí 
po duši a druhá svírá tíhou odpověd-
nosti.

A co děláte s tím, aby vás ta tíha 
odpovědnosti nepřeválcovala?

Musím si být vědom toho, co opravdu je a co není moje zodpo-
vědnost. Moje zodpovědnost je dosáhnout nejlepší verze sebe. 
Tak to může udělat každý. Moje zodpovědnost je vědomě ne-
škodit a být prospěšný. Je to však zodpovědnost sám za sebe 
a nikoho druhého.

Jako fotbalista jste na sebe míval nároky být lepší a nej-
lepší. Nezastíráte, že máte sklony k perfekcionismu a ma-
ximalismu, což vás vlastně ničilo. V klinice Endala máte 
ovšem stále ordinaci s číslem 1…
Budovali jsme kliniku Endala s mým parťákem Filipem Duš-
kem od píky. Číslo jedna si zasloužím. Na druhou stranu, jistě 
mi ta ordinace nebude patřit napořád a také ji rád budu sdílet 
s dalším lékařem.

 Jdu cestou zpracování 
si svého ega a žití ze srdce 

a na této cestě nikdo žádnou 
celebritou skutečně není. 
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vou ženskou stránkou. Muži zase s mužskou. Jistě to neplatí 
pro všechny. Všichni sdílíme nějaké společné pole vědomí 
a dědíme podobné vzorce. Také žijeme v určitém prostředí, 
které má své charakteristiky. Takže mnoho sdílíme společ-
ného a nad to je kontext rodinný a individuální.

Někde jste velmi pěkně vysvětloval, že žena je svým uva-
žováním tvor daleko složitější než muž. Jaké v tom případě 
je pomáhat tak složitým tvorům? Tím spíše, když třeba ně-
které pacientky mohou být i ve věku vašich rodičů? Jakým 
způsobem se ladíte na tak odlišnou bytost?
Vždy jsem měl v sobě silnou ženskou stránku osobnosti. 
Každý máme obě. Postupem času jsem si dobudoval více 
i tu mužskou. Proto mám pocit, že rozumím jak ženám, tak 
mužům. Je to můj dar naslouchání a slyšet to, co by mohlo být 
důležité, a dávat to do souvislostí.

Tipla bych si, že u mnoha žen se můžete stát terčem jejich 
nekritického obdivu. Jste mladý, pohledný, sympatický, 
vlídný… Nestane se, že vás někdy nevnímají tolik jako tera-
peuta, ale jako někoho, do koho si projektují otce, manžela, 
milence… Je těžké ošetřit takové situace?
Všichni si do druhých někoho či něco projektujeme. Jen je po-
třeba si to uvědomit a nastavit hranice. To se mi, mám pocit, 
v ordinaci s klientkami daří.

Asi už jste to musel zopakovat tisíckrát, ale ani v tomto 
rozhovoru vás to nemine. J Co je to funkční medicína? Jak 
byste svůj obor popsal právě dnes? Na konci zimy 2021.
Funkční medicína je ucelený systém, platforma, která zpro-
středkovává cestu proměny. Zasazuje individuální faktory 
do kontextu vzniku nemocí a hledá nástroje, jak obnovit 
zdraví.

Co vás na funkční medicíně nejvíc baví? Kdy jste s ní 
opravdu ve flow?
Nejde o funkční medicínu. Jde o pole, které se vytvoří mezi 
mnou a člověkem, který ke mně přichází. Do toho pole ve flow 
přicházejí důležité informace. Jestli je daný člověk slyší a je 
schopen je pojmout a použít, je druhá otázka.

Které chvíle ve vaší práci jsou naopak složitější?
Když je přede mnou člověk, kterému mám pocit, že neumím 
pomoci. Naštěstí to nebývá nijak často, zklidním se, upozadím 
ego a počkám, co přijde, a ono vždy něco přijde.

Co třeba?
Informace, která se mu může na jeho cestě hodit. Například 
jak změnit perspektivu dané situace, kde hledat zdroje ener-
gie nebo koho dalšího navštívit.

Máte nějakou soukromou statistiku, kolik z lidí, kteří vás 
navštívili v ordinaci, se rozhodlo pro „umění být zdráv“ 
a kolik z nich to nakonec vzdalo a vrátilo se do zajetých 
stereotypních kolejí?
Tak 70 : 30 ve prospěch lidí, co se rozhodli jít cestou změn 
a vyladění se.

To je za mě optimistický poměr. Snad budu v těch 70 pro-
centech. Když jsem u vás byla v ordinaci, řekl jste, že mi 

Ta ordinace byl samozřejmě spíše příměr. Vy jste člověk 
s laskavým a otevřeným srdcem, takže nepochybuji, že 
se o ordinaci rád podělíte, když bude třeba. Ale spíš mě 
zajímalo, jestli se nebojíte, že i na poli funkční medicíny 
na sebe budete klást podobné nároky jako ve fotbale?
Bojím. Proto se snažím vědomě reflektovat vždy po nějaké 
době, jak si vlastně sám před sebou stojím, kde jsem a kam jdu.

Jak taková vědomá sebereflexe probíhá?
Nejdůležitější jsou pocity a to, co lze vyčíst z toho, co se jeví 
jako vnější realita. Co ke mně chodí za zprávy o mé cestě? 
S čím rezonuji a s čím naopak ne? Jak se cítím? Jsem plný 
energie a radosti, nebo unavený? Podstatné je vycvičit všíma-
vost vůči signálům svého těla a zprávám, co k vám chodí.

Jste velmi mladý odborník, ale evidentně vám nechybí 
pokora a nadhled sám nad sebou. Jak snášíte to, že jste se 
stal jistým zosobněním oboru, v němž působí jistě i spousta 
lékařů a odborníků, kteří mají životní i profesní zkušenosti 
mnohem delší než vy?
Funkční medicína existuje asi 30 let. A stále není akceptována 
klasickou medicínou jako její doplněk. Takže lékaři funkční 
medicíny jsou vlastně na hraně a jsou považováni za alter-
nativce. Není lehké jít vpřed s tímto praporem. Já však dělám 
pouze to, co mi dává smysl a čemu věřím. V ČR jsem možná 
nejviditelnějším průkopníkem funkční medicíny, existuje 
však velké množství skvělých lékařů používajících celostní 
individuální přístup k lidem. Díky mému průběžnému zpraco-
vávání vlastních egostavů se již ale nechci nijak upozaďovat 
ani povyšovat. Snáším to tedy tak, že si uvědomuji, že plním 
určitou misi. Vše ostatní je vedlejší.

Mnohokrát jste tu zmínil ego. Ve své knize o něm říkáte, 
že v orchestru lidského organismu je důležitým hráčem, 
ale nemělo by být dirigentem. Prozraďte, jak pracovat 
s egostavy účinně tak, aby ego nedirigovalo, ale zároveň, 
abychom ho z orchestru nevypakovali?
Vypakovat nelze. To je první, co je potřeba si uvědomit. To 
druhé je zkusit na sebe pohlédnout nezávisle z pozice pozo-
rovatele. Jako byste se na sebe dívali v kině, jako na hlavní 
postavu. Nebrat se tak vážně. Umět si ze sebe udělat legraci. 
To vše může pomoci.

K vám do ordinace chodí prý hlavně ženy. Proč myslíte, že 
to tak je? Asi ne proto, že by byly více nemocné než muži?
Poslední dobou se poměr mění a je asi tak 70 : 30 žen vůči 
mužům, ale dříve to bylo dokonce tak 80 : 20. Ženy tíhnou 
více k celostnímu pohledu na zdraví. Muži jsou často více 
uzavření, hledají přímé lineární řešení, a to nabízí klasická 
medicína. Ale jak jsem zmínil, mužů přibývá. Také už jim dost 
teče do bot a medicína klasická jim přestává stačit.

V čem nejvíce teče mužům do bot?
Zaznamenávám nárůst vyhořelých, frustrovaných, metabo-
licky či onkologicky nemocných mužů.

Je způsob průvodcování na cestě k uzdravení obecně jiný 
u mužů a u žen? Nebo je to zkrátka případ od případu?
Obecně a paušálně ženy ztratily kontakt se svojí silnou zdra-

 Moje zodpovědnost je 
dosáhnout nejlepší verze sebe. 

Tak to může udělat každý. 

 Nebrat se tak vážně. Umět 
si ze sebe udělat legraci. To 

vše může pomoci. 
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1. Dnes je Jen Vojáček 
prvoligovým celostním 
lékařem, býval svého času ale 
i prvoligovým fotbalistou 
2. S dcerou Emičkou. 
3. Jaroslava Duška si moc přál 
potkat. Splnilo se. A dnes jsou 
z nich kamarádi. 
4. K Honzově práci patří i četná 
přednášková činnost.
5. S manželkou Šárkou 
provozují jógové studio 
6. Jógovna
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dáte 90 minut svého času, plnou pozornost a všechny své 
poznatky a vhledy, ale že je vám jedno, jestli se uzdravím. 
Chápu to. A vím, že klíč k uzdravení máme každý sám 
v sobě. Ale zajímalo by mě, jaké bylo pro vás přijmout, že 
vám vlastně musí být jedno, jestli se lidé uzdraví? To musí 
vyžadovat velký nadhled, abyste toto jako terapeut bez mrk-
nutí oka přijal?
To není bez mrknutí oka. Byla k tomu dlouhá cesta a na ní 
hluboká pokora. Já nejsem bůh ani spasitel. Jsem člověk, 
ve kterém, tak jako v každém, je jiskra božství. S tou jiskrou 
nějak zacházím, ale nemám v rukou osudy druhých lidí. 
Nevím, co si mají projít za zkušenosti, nevím, jak dlouho mají 
žít. To, nad čím mám moc, je právě oněch 90 min přítomnosti, 
kterou společně zažijeme. Pak už děj se vůle boží. Pokud bych 
to měl jinak, utrápil bych se za těžké osudy druhých lidí, kteří 
jsou často těžce zkoušeni a třeba zemřou.

A stává se vám i přesto, že si někdy nějaký hodně smutný 
případ nesete tzv. domů a myslíte na něj i mimo práci?
Někdy ano, už ale výrazně méně často. Hlídám si své hranice 
a nechci se nechat zaplést.

Vy sám se neustále rozvíjíte, vzděláváte, posunujete a jste 
na cestě. Kdo vám na ní dává nejlepší zpětnou vazbu? 
Abyste si uměl vážit sám sebe a svého jedinečného poslání 
na této planetě a zároveň abyste nezpychl a nestal se „mis-
trem světa“?
Určitě můj parťák z Endaly Filip Dušek a také mnoho mých 
průvodců, které občas více či méně pravidelně navštěvuji.

Za jakými odborníky jdete vy, když se necítíte psychicky či 
fyzicky dobře?
Upřímně už si nepamatuji, kdy jsem někoho navštívil kvůli 
fyzickým obtížím, a na psychice pracuji systematicky, díky 
nejrůznějším seminářům a individuálním seancím s různými 
průvodci.

Klinika Endala, kde působíte, je zajímavá tím, že v sobě 
snoubí přístupy psychosomatické, psychoterapeutické 
a mnohdy i alternativní, ale také nejmodernější přístrojo-
vou diagnostiku a medicínu. Vy jí jistě vidíte trochu pod 
pokličku, tak by mě zajímalo, co nám v nejbližší době ta 
přístrojová funkční medicína chystá? Na jaké nové metody 
a přístroje se těšíte? Co se chystá v tomto ohledu v Endale 
nového?
V Endale hlavně teď vypracováváme metodiku tak, abychom 
ji mohli snadněji předávat dál a budovat franšízy. A stále 
nás čeká náš velký sen, a tím je vybudování lázní na horách 
a u moře.

Jak to tam bude vypadat?
Většina se bude odehrávat venku pod sluncem, to je moje 
vize budoucnosti. Lázně a domy zdraví. Návrat k přirozenosti. 
Budování komunit zdravých vědomých lidí.

S vaší ženou působíte jako sehraný a harmonický pár. 
Takovéto – tihle dva se hledali, až se našli.J Nedivila bych 
se, kdybyste byli pro spoustu lidí vzorem dobrého partner-
ského života.
Občas to slýcháme. Měli jsme štěstí, že jsme se potkali, když 
už jsme začali vědomě kráčet svojí cestou. Pak už jsme se 
jen dál vylaďovali a slaďovali. Jsme však stále lidé a pořád 
máme každý i svůj stín, tak jako všichni. Jen ty naše stíny nás 
nijak dramaticky neválcují a tím nevytvářejí emoční dramata 
a zápletky. Máme se rádi, podporujeme se, sdílíme společné 
hodnoty, a přesto na sobě nejsme závislí. Plníme si své sny 
a vize a na cestě jsme si oporou. Zároveň hledáme balanc 
mezi naším posláním a rodinným životem. Je to o stálém 
vyvažování.

Když tak sledujete a pociťujete všechny události, které 
se na světě dějí a nějakým způsobem ovlivňují jednoho 
každého z nás, říkáte si třeba: Jaký život čeká jednou mé 
děti? Nebo moje vnoučata? Lze být ještě stran vývoje lidstva 
optimistou?
Právě naše děti jsou naše budoucnost. To mnohé, které my 
děláme špatně, ony opustí a budou dělat lépe. Věřím, že 
v mnohem větším souladu se sebou samými a s touto úžas-
nou planetou.

 Jsem člověk, ve kterém, tak 
jako v každém, je jiskra božství. 

S tou jiskrou nějak zacházím, 
ale nemám v rukou osudy 

druhých lidí. 

 Funkční medicína je platforma, 
která zprostředkovává  

cestu proměny. 

Koukněte na:
Ifmv.cz

Endala.cz
Janvojacek.cz


